
گفت وگو با دانشجویی که ۱۳جلد کتاب
 و چند مجموعه تاریخی دارد

پژوهشگر مجموعه دار

محله اى دوست داشتنى تر براى اهالى بسازيم

۷ ۲

شهردار منطقه:

جلسه شورای اجتماعی محله آبکوه با دستورکار بررسی مشکلات این محل در خانه 
کودک و شاهنامه برگزار شد. به گزارش شهرآرامحله، در این نشست که با حضور شهردار 
و معاونان منطقه، سرپرست اداره شــوراهای اجتماعی محلات شهرداری مشهد و 

سرپرست مدیریت پروژه نوسازی بافت آبکوه برگزار شد...

بررسى مشكلات آبكوه در اولويت قرار مى گيرد
در شوراى اجتماعى محله احمدآباد مطرح شدگفت و گو با رابط بهداشت محله گوهرشاد كه به سلامت بانوان مى انديشد        

۶

از تعامل با مردم لذت مى برم

داوطلبان  بهداشت در کشور حلقه ارتباطی بین مسئولان مراکز بهداشت و مردم 
گاهی مردم از مســائل بهداشتی خالصانه  هســتند و در راستای افزایش سطح آ
و بــدون دریافت مزدی خدمــت می کنند؛ مانند مریــم مدرس صادقی، رابط  

بهداشت و ساکن محله گوهرشاد...

محلات منطقــه ما :   احمد آباد، بهشــت،راهنمايي 
فلســطين، ســجاد، آبكوه ارشــاد، ســناباد، ســعد آباد 

شهيدكلا هدوز،گوهرشاد

نخستین جلســه شــورای اجتماعی محله احمد آباد در خانه کودک و شاهنامه 
برگزار شد.به گزارش شهرآرامحله، دبیر شورا های اجتماعی محلات منطقه در 
این جلسه از وجهه اجتماعی و قدرت مطالبه گری شوراهای اجتماعی محلات 

جدید نسبت به دوره های پیش به نیکی یاد کرد ...
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محلات منطقه ما :   احمد آباد، بهشــت،راهنمايي
فلســطين، ســجاد، آبكوه، ارشــاد، سناباد، ســعد آباد 

شهيدكلا هدوز،گوهرشاد

شهرآرا

برگزارى رويداد كارآفرينى
ینی  بیستمین رویداد کارآفر
در  «رکاد»  دانش آموزی 
نمونه دولتی  دبیرستان 
زنده یاد صادقی برگزار شد. 
شهرآرامحله،  گزارش  به 
نمونه دولتی  دبیرستان  مدیر 
زنده یاد صادقی درباره برگزاری این برنامه ابراز کرد: 
جدید  ایده های  تولید  هدف  با  که  برنامه  این  در 
شرکت  ۸۰دانش آموز  شد،  برگزار  ینی  کارآفر و 

پس  بودند.  طرحی  و  ایده  دارای  هرکدام  که  کردند 
یک  مدت  در  آن ها  از  یک  هر لازم،  آموزش های  از 
دقیقه ایده خود را بیان کردند و از این میان ۱۰ ایده 
برتر انتخاب و گروه بندی ایده های مشابه انجام شد.
ایده های  پرورش  برای  افزود:  مالکی  غلامرضا 
و  برگزار  کارگاهی  ۲روز  مدت  به  شرکت کنندگان 
در روز اختتامیه به ایده های برتر جوایزی اهدا شد. 
کار  و  ینی  کارآفر اهمیت  دانش آموزان  طرح  این  در 

گروهی را آموختند.

ی  را شــو جلســه 
اجتماعی محله آبکوه 
با دســتورکار بررسی 
مشکلات این محل در 
خانه کودک و شاهنامه 
برگزار شد. به گزارش 
شــهرآرامحله، در 
این نشســت که با حضور شهردار و معاونان منطقه، 
سرپرست اداره شوراهای اجتماعی محلات شهرداری 
مشهد و سرپرست مدیریت پروژه نوسازی بافت آبکوه 
برگزار شد، ابتدا رئیس شورای اجتماعی محله آبکوه 
به بیان مشکلات محل پرداخت و گفت: محله آبکوه 
و ســعدآباد قدمت تاریخی دارد و مفاخر بزرگی در 
این منطقه رشد کرده اند و شهدای بسیاری نیز تقدیم 
کشور شده است. از طرف دیگر انسجام مردم محله 
آبکوه به قدری اســت که همچنان با یکدیگر ارتباط 
دارند. سیدصدرا میردامادی توضیح داد: بافت آبکوه 
بافت فرسوده ای است، اما از شروع طرح، مشکلات 
جدیدی به مشکلات قبلی افزوده شــده و اکنون در 
میان مشکلات بسیاری نظیر وجود معابر خطرناک، 
نبود سرویس بهداشتی و نبود روشنایی محاصره شده 
است. وی افزود: بعضی از لکه گیری ها نشست کرده و 
چاله های خطرناکی را ایجاد کرده است. علاوه بر این، 
تجمع پسماند در برخی نقاط نیز موجب آلودگی شده 
است؛ ضمن اینکه افراد نخاله های ساختمانی خود را 
در این محل می ریزند. میردامادی خاطرنشان کرد: با 

توجه به اینکه حس مشارکت بیشتری در شورای محله 
احساس می شــود، ضرورت دارد مکانی به شورای 
اجتماعی محله اختصاص یابد تــا این محله فعال 
شود. مردم این محل در مجاورت یک محله برخوردار 
زندگی می کننــد و این گونه زندگی کردن  حقشــان 
نیست. وی ادامه داد: اجرای طرح «محله ما» در آبکوه 
می تواند در مشارکت مردم تأثیرگذار باشد؛ ضمن اینکه 
بخشی از مشــکلات محل را رفع می کند. این طرح 
در جلســه ای با حضور اهالی و پیش کسوتان محل 
مطرح و با استقبال روبه رو شد. صداقت، دیگر عضو 
این شورای محله، هم گفت: ضایعات در این محل 
زیاد است و به همین دلیل ضایعات جمع کن  ها به این 
محل می آیند. همچنین این محل بستر مناسبی برای 
معتادان و کارتن خواب ها فراهم کرده است. در گذشته 
ناامنی و سرقت وجود نداشت، اما اکنون به دلیل وجود 
معتادان، کمی ناامنی ایجاد شده است. اگر ضایعات 
جمع آوری شود، بوی نامطبوع و حضور معتادان نیز 
از بین خواهد رفت و چهره محله زیبا خواهد شــد. 
حقوقی، نماینده ساکنان، نیز بیان کرد: اطراف این محله 
ناحیه های برخورداری وجود دارد که می توان با برگزاری 
برنامه های تفریحی و ورزشی در محل، آن ها را به این 
سمت سوق داد تا علاوه بر فراهم کردن اوقات  فراغت 
و درآمدزایی، این محله بیشتر دیده شود و ناخودآگاه 
حضور کارتن خواب ها کم رنگ شــود. گلمکانی، 
یکی از اعضای شورای اجتماعی محله آبکوه، هم در 
ادامه گفت: برگزاری رویدادهای فرهنگی و ورزشی 

در محل می تواند مؤثر باشــد و اگر بودجه ای برای آن 
در نظر گرفته شود، پویایی خاصی به محل خواهد داد. 
علاوه بر این، تا نزدیکی درختان کهن سال، آسفالت 
شده است و راهی برای تنفس آن ها وجود ندارد. برای 
این موضوع باید فکری کرد. قاسمی، مدیر دفتر توسعه 
و بازآفرینی محله آبکوه سعدآباد،نیز اظهار کرد: طرح 
اجرایی بازآفرینی در سال۹۵ تصویب شد، اما برای 
اجرا لازم است طرح با اهالی، اصناف و هیئت امنای 
مساجد مطرح شود تا اگر نیاز به اصلاح در بخشی از 
کار است، انجام شود. مهدیه یاوری، سرپرست اداره 
شوراهای اجتماعی محلات شهرداری مشهد، هم 
گفت: در راستای ایجاد مکانی برای اعضای شورای 
اجتماعی محلات، نامه ای به شهرداری منطقه ارسال 
شده است تا مکان موردنظر اعلام شود. همچنین از 
آنجا که پروژه «محله ما» مطالبه اهالی محل است، 
ضرورت دارد که از طرف شهرداری منطقه پیگیری 
شود.  پس از این سخنان، شهردار منطقه اظهار کرد: 
محدودیت های اعتباری وجود دارد و بر این اســاس 
ابتدا باید اولویت بندی شــود. اجرای طرح «محله 
ما» می تواند کمک بسیاری به این محله کند؛ بنابراین 
باید فضاهای مناسب برای اجرای این طرح شناسایی 
شــود. جواد اصغری با اشاره به اصالت محله آبکوه، 
گفت: یکی از اقدامات خوبی که می توان در راستای 
زیباسازی منظر شهری و همچنین تقویت ارتباطات 
مردمی به آن توجه داشت، ایجاد پاتوق هایی در محله 
است. این محله هویت دارد و مردمی صمیمی در آن 

این روزها بیشتر از همیشه 
شاهد آلودگی هوای مشهد 
هســتیم و هشدار به حدی 
رسیده است که چند روزی 
شــاهد تعطیلــی مدارس 
بودیم. فضای سبز همانند 
ریه هایی برای شــهر عمل 
می کنــد و هرجا که فضای  
سبز وجود داشــته باشد، 
نفس کشیدن نیز برای شــهروندان آسان خواهد بود و در 
مقابل هرجا که فضای  ســبز کمتری وجود داشته باشد، 
نفس شــهر هم به شــماره می افتد؛ درســت مانند این 

روزهای شهر مشهد.
در سال های گذشته فضای  سبز در مشهد توسعه خیلی 
خوبی پیدا کرده است، اما به موازات آن، برخی از باغ های 
شهر تخریب شــده اند. باغ های فراوانی که در محدوده 
شهرداری منطقه یک شهری مشهد واقع شده بود، اکنون 
جای خود را به ســاختمان ها و مراکز تجاری داده است. 
باغ هایی که چه بســا نمونه های فراوانی از آن در ابتدای 
چهارراه خیام واقع شده بود و حال به علت های مختلف 
که جای بحث فراوان دارد، نابود شــده است و نیازمند 
بررسی های بسیار اســت که چرا و به چه علت باغ هایی 
که زمانی به عنــوان مهم ترین فضاهــای تصفیه هوا در 
محدوده منطقه یک شهر مشهد واقع شده بود، هم اکنون 
به آســمان خراش ها و مجتمع های تجــاری و اداری و 
همچنین کاربری هایی غیر از آن چیزی که باید باشــد، 

تبدیل شده است.
 شــهرداری منطقه یــک به عنــوان یــک مجموعه در 
محدوده ای قرار گرفته اســت که به هیــچ عنوان زمین و 
کاربری های فضای  ســبز در آن وجود ندارد و به عبارتی 
منطقه ای است که قابلیت توســعه در آن وجود ندارد. با 
توجه به این شــرایط و قیمت های بســیار بالای زمین ها 
در محدوده شــهرداری منطقه یک، آیا ضرورت داشت 
که این باغ ها از بین برود؟ آیا نمی شد این باغ ها را با ارائه 

راهکارهایی حفظ کرد؟
با این حال شــاهد از بین رفتن چنین فضاهایی هستیم؛ 
همان طور که باغی در چهارراه خیام تبدیل به یک پروژه 
تجاری بســیار بزرگ در مجاورت هتل همای شماره۲ 
شده اســت و دقیقا در جهت قرینه هتل نیز همین اتفاق 
تکرار شده و یک مجموعه دیگر از شش های طبیعی شهر 

به یک آسمان خراش تبدیل شده است. 
شــاید بعدها نیز در ضلع غربی هتل شاهد اتفاقی از این 
دست باشیم. این موارد نشان دهنده نابودی فضای  سبز 
در شهرداری منطقه یک اســت و هر انسانی برای از بین  
رفتن فضای  سبز شهر خود افسوس خواهد خورد. اکنون 
ما با چالشــی به نام تخریب فضای  سبز روبه رو هستیم. 
خانه های ویلایی که تخریب شــده و بــه آپارتمان های 
مرتفع تبدیل می شــوند و باغ های مختلفی که یکی پس 
از دیگری در شــهر تخریب شده و مجتمع های تجاری 

جای آن ها را می گیرند.
تفاوتی نمی کند؛ چه این باغ ها قانونی یا غیرقانونی از بین 
رفته باشند، فضای  سبز موجود شهری را از دست داده ایم 
و اگر به دهه های قبل نگاه کنیم، دیگر آن نشاط و شادابی 
را نخواهیم دید. البته از حق نباید گذشت؛ در این سال ها 
شــهرداری هم اقدامات خوبی برای فضای  سبز انجام 
داده و بوســتان های مختلفی را احداث کرده است، اما 
این موارد توجیه کننده از بین بردن فضاهای ســبز شهری 
نیستند. فضای سبزی که بتواند هوا را تصفیه کند، درخت 
است؛ فضاهای دیگر مانند گل بوته ها فقط موجب زیبایی 
می شوند و نمی توانند در کاهش آلودگی هوا نقش اساسی 
داشته باشند. در واقع مشکل اصلی، قطع درختان شهری 
اســت که باید بیش از پیش به این موضوع توجه کرد و در 

شهرسازی آن ها را نادیده نگرفت.

حمیدرضا ذکاوتی

رئیس شورای اجتماعی

 محله سجاد

طرح محدوده 
بافت باید به 
تصویب برسد 
تا بتوان کاری 
زیربنایی و 
ماندگار انجام 
داد

ضرورت وجود فضاى سبز
گردشگرى در منطقه

برگزاری برنامه فقه 
اجتماعی

به قلم دوربین

حرف  اول

شهردار منطقه:

بررسى مشكلات آبكوه در اولويت قرار مى گيرد

زمانی

زمانی
دبیر شهرآرا محله
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معـاون فنـی و اجرایـی 
منطقـه  ی  ر ا د شـهر
ژه  و ۶پـر ۵ ی  جـرا ز ا ا
نـی بـا تخصیـص  عمرا
د  ر ۴میلیـا ۵ جـه  د بو
تومانـی در امسـال خبـر 

. د ا د
بـه گزارش شـهرآرامحله، احسـان شـریعتی با اشـاره 
بـه اینکه از ابتدای امسـال تاکنـون ۳۷پروژه بـه پایان 
رسـیده اسـت، گفـت: بیشـتر پروژه هـای امسـال از 
اوایـل فروردین ماه شـروع شـده و بیـش از ۵۰درصد 

پیشـرفت داشـته است.
وی افـزود: اصـلاح هندسـی سـه راه خیـام، بولـوار 
منتظریـه، دوربرگـردان خیابـان احمد آباد نرسـیده به 
بوس در  میـدان تقی آباد و اصلاح مسـیر ویژه خـط اتو
بولـوار ملک آبـاد و خیابـان دانشـگاه، از پروژه هایـی 
اسـت کـه در ماه هـای نخسـت امسـال بـه انجـام 

رسـیده اسـت.
کید بر اجـرای پروژه هـای منطقه در  این مسـئول بـا تأ
راسـتای تأمین آسـایش و تسـهیل تـردد شـهروندان، 
خاطرنشـان کـرد: احـداث پارکینـگ پرسـتار بـا 
۲۴۰جـای پارک تـا اوایل سـال۹۹، افتتاح نخسـتین 
سـاختمان چندمنظـوره خیابـان مجـد بـا کاربـری 
سـوله بحـران بـه مسـاحت ۲۰۰۰مترمربـع تـا 
۲۲بهمن مـاه، بازسـازی پیاده روهـای بولوار سـجاد 
و خیابـان دانشـگاه تـا دهه فجـر، از دیگـر پروژه های 

عمرانـی امسـال اسـت.
شـریعتی بیـان کـرد: بـرای دهـه  فجـر چندیـن پروژه 

ن بـه بهسـازی  فتتـاح خواهـد شـد کـه می تـوا ا
پیاده رو هـای سـجاد، سـوله مجـد و پیاده روسـازی 

خیابـان دانشـگاه اشـاره کـرد.
ایـن مسـئول بـا اشـاره بـه پـروژه احـداث مخـزن 
۵۰۰مترمکعبـی در بولوار ارشـاد، افـزود: این پروژه 
در راسـتای آب رسـانی بـه فضـای سـبز محـدوده 
سـاختمان  های ۵۱۲دستگاه و ۶۰۰دسـتگاه و بولوار 

ارشـاد اسـت.
شـریعتی از بازسـازی گذرگاه پـروژه عابر پیـاده برای 
نخسـتین بار در شـهر مشـهد در منطقـه یـک شـهری 
خبـر داد و گفـت: ایـن پـروژه به صـورت پایلـوت از 
یک ماه پیـش در بولوار بعثـت و خیابـان احمدآباد در 
حال اجراسـت و ۵۰درصد پیشـرفت فیزیکی داشـته 

اسـت تا تسـهیل تـردد عابران پیـاده فراهم شـود.
وی توضیـح داد: قـرار اسـت ایـن پـروژه در ۲منطقـه 
۸ و ۱۱ نیـز اجـرا شـود، امـا منطقه یـک در ایـن طرح 

پیـش گام اسـت. 
اعتبـاری در حـدود ۵/۵میلیـارد تومان به ایـن پروژه 
تخصیص داده شـده و قرار اسـت تا ۲۲بهمن به پایان 
برسـد. بـا وجـود ایـن تـلاش خواهیم کـرد تـا اواخر 

دی مـاه افتتاح شـود.
شـریعتی از احـداث مسـیر ویـژه دوچرخـه به عنوان 
یکـی دیگـر از پروژه هـای امسـال خبـر داد و افـزود: 
بـا اجـرای ایـن پـروژه، مسـیر اطـراف بـاغ ملک آباد 
در فروردیـن و اردیبهشـت ماه بـا اعتبـار ۸۰۰میلیون 
تومان بـه ۸کیلومتر مسـیر ایمن دوچرخه سـواری در 

۳بخـش تبدیل شـد.
وی ادامـه داد: تسـطیح، رنگ آمیـزی، حـذف موانع، 

اجـرای آسـفالت، بتن ریزی، نقاشـی و نصـب چراغ 
در مسـیر بولـوار ملک آبـاد و نصـب پایه چـراغ در 
بولـوار منتظـری نیـز در دسـتورکار قرار گرفته اسـت.
شـریعتی بـا اشـاره بـه یکـی دیگـر از پروژه هـای 
عمرانی فرهنگـی شـهرداری منطقـه، گفـت: خیابان 
فرهنـگ و هنر و غـذا با عنوان «شـهر غـذا» در بولوار 
خیـام، حدفاصـل ارشـاد تا فردوسـی، در مـاه مبارک 
رمضـان برگـزار شـد کـه از افطـار تـا پاسـی از شـب 
فضـای بسـیار مفرحـی را بـرای شـهروندان فراهـم 

کـرده بـود.
ایـن مسـئول دربـاره پروژه هـای احـداث کانـال 
در خیابان هـای منطقـه، اظهـار کـرد: بـا توجـه بـه 
شناسـایی مکان هـا در زمان آب گرفتگـی، کانال های 
بان هـای  جمـع آوری آب هـای سـطحی در خیا
آبکـوه، پاسـتور، قائـم، توفیـق، آپادانا، مجـد و... در 
حـال احـداث اسـت و تاکنـون ۵۰درصد پیشـرفت 

داشـته اسـت.
وی یادآور شـد: تسطیح و زیرسـازی بولوار کلاهدوز 
کـه آسـفالت آن بـه دلیـل زیرسـازی نامناسـب در 
سـال های گذشـته نامطلـوب شـده بـود، در راسـتای 

رفـاه حـال شـهروندان انجام شـد.
شـریعتی افزود: در اجرای بیشـتر پروژه هـای عمرانی 
ایـن منطقـه، شـبانه روزی کار می کنیـم کـه کمتـر 
باعـث اخـلال در تـردد شـهروندان شـود و از آن هـا 
تقاضـا داریم کـه در محدودیت هـای ترافیکی و تردد 
سـعه صدر داشـته باشـند؛ زیـرا هـدف مـا در اجرای 
پروژه ها، تسـهیل در تردد شـهروندان و بهبود شـرایط 

شـهری بـرای اسـتفاده بهینه آن هاسـت.

ساکن هستند و این موضوع یک ظرفیت محسوب می شود.
وی ادامــه داد: وضعیت خطرنــاک معابر با هموارســازی و 
محدودســازی بهبود خواهد یافت تا بتوان مشکلات موجود 
را به کمترین حد رســاند. تخلیه چاه ها، کارتن خواب ها، انبار 
ضایعات، جمع آوری پسماند و نخاله نیز پیگیری خواهد شد. 
برای ایجاد سرویس بهداشتی نیز باید فضای مناسب شناسایی و 
مشخص شود. همچنین بررسی پستی بلندی ها، لکه گیری ها، 
آسفالت و سرعت گیرها در اولویت قرار خواهد گرفت. اصغری 
یادآور شد: از آنجا که طرح اجرایی مشخصی وجود ندارد، شبکه 
معابر نیز مشخص نیست و نمی توان روشنایی جدیدی به محل 
افزود و باید چراغ های قوی تری در مکان های موجود قرار داد. 
درباره موضوعات فرهنگی نیز لازم است نقاط شهری مناسب 
شناسایی و معرفی شود. شــریعتی، معاون اجرایی شهرداری 
منطقه، نیز نوسازی را عاملی برای پویایی محل برشمرد و گفت: 
این محله هنوز طرح اجرایی مشخصی ندارد و به همین دلیل در 
انجام هرکاری به مشکل می خوریم. به همین دلیل لکه گیری های 
صورت گرفته دوباره آسیب می بیند. طرح محدوده بافت باید 
به تصویب برســد تا بتوان کاری زیربنایی و ماندگار انجام داد.

سرپرست مدیریت پروژه نوسازی بافت آبکوه نیز در این جلسه 
بیان کرد: هرگاه تملکی انجام می شود، دیوار خانه باید تخریب 
شــود، اما از آنجا که گاهی دیوار در مجــاورت دیوار خانه ای 
است که در آن افرادی سکونت دارند، نمی توان آن را از بین برد. 
خاکپور افزود: بیشتر درختان کهن سال این محل، توت هستند 
و ریشه های آن خیلی پایین است و باتوجه به اینکه چاه های آب 

در زیرزمین وجود دارد، از آب آن چاه ها استفاده می کنند.

آزیتا حسین زاده عطار
خبرنگارشهرآرا محله

برنامه درس گفتار «فقه اجتماعی» در فرهنگ سرای انتظار برگزار شد.
به گزارش شــهرآرامحله، بهاره نشــاط، کارشناس فرهنگی فرهنگ ســرای انتظار با 
اعلام این مطلب، اظهار کرد: امروزه درباره کار حرفه ای و اشــتغال در بیرون از منزل 
فرصت های فراوانی فراروی بانوان وجود دارد. از ســوی دیگر، جامعه ما بنا بر ریشه و 

هویت دینی خود تلاش می کند که هرگونه فعالیت اجتماعی، همسو و در چارچوب 
دینی قرار گیرد؛ از این رو درس گفتارهای تخصصی فقه اجتماعی و بررســی اشتغال 
زنان با سخنرانی حجت الاســلام علی الهی خراســانی، دکتر فقه و مبانی حقوق در 

فرهنگ سرای انتظار برگزار شد.

معاون فنى و اجرايى شهردارى منطقه از پروژه هاى عمرانى امسال خبر داد
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محلات منطقه ما :   احمد آباد، بهشــت،راهنمايي
فلســطين، ســجاد، آبكوه، ارشــاد، سناباد، ســعد آباد 

شهيدكلا هدوز،گوهرشاد

  

خواستم برای حل 
مشکلات محله قدمی 

بردارم

گـل دفتــــر

ق  تا ا شبیه  قش  تا ا
دانشمندان، شلوغ است؛ 
ز  سی ا نعکا ین ا ید ا شا
زندگی پرهیجان تحقیقی و 
پژوهشی برای دانشجویی 
کی به  ز کود شد که ا با
 ، ن ا نشمند ا د گی  ند ز
علوم ماوراءالطبیعه، نجوم و... علاقه مند بوده 
است. اولین بار که می خواست دانشمندشدن را 
به کند، ۱۰سال بیشتر نداشت. یک تکه چوب  تجر
یر  را درجه بندی کرده و آن را روی پشت بام خانه ز
تابش آفتاب گذاشته و ساعت های روز را با زاویه 
یر  را درجه بندی کرده و آن را روی پشت بام خانه ز
تابش آفتاب گذاشته و ساعت های روز را با زاویه 
یر  را درجه بندی کرده و آن را روی پشت بام خانه ز

تابش خورشید امتحان کرده است. 
ز همه توی چشم  یر بیشتر ا تاقش میز تحر در ا
می زند؛ پر از کتاب و کارهای تحقیقی نصفه و نیمه 
است. کمدی پر از وسایل قدیمی و چراغ ها و 
ظروف عتیقه گوشه دیگر اتاق دنجش است و 
است. کمدی پر از وسایل قدیمی و چراغ ها و 
ظروف عتیقه گوشه دیگر اتاق دنجش است و 
است. کمدی پر از وسایل قدیمی و چراغ ها و 

کلی اجناس مختلف عتیقه از گلدان ها و ظروف 

یخی و تکه های مجموعه هایش را  تا قاب های تار
در آن قرار داده است. این ها نمادی از علاقه های 
یخ  سینا صابری، دانشجوی کارشناسی ارشد تار
یکا  و تمدن است که دکترای الهیاتش را از آمر
گرفته و درس فقه و حقوق هم خوانده  است؛ اما 
ید در این دنیا به هیچ کدامشان وابستگی  می گو
گرفته و درس فقه و حقوق هم خوانده  است؛ اما 
ید در این دنیا به هیچ کدامشان وابستگی  می گو
گرفته و درس فقه و حقوق هم خوانده  است؛ اما 

ندارد. 
۱۳او ۱۳او ۱۳سال از عمرش را به تحقیق و پژوهش در متون 
و علوم ماوراء الطبیعه گذرانده است. چند سالی 
است که علاقه مندی اش به علم نجوم و زندگی 
دانشمندان در کودکی، باعث شده تا به تحقیق و 

پژوهش در علوم و ادیان بپردازد. 
او یک مجموعه دار است و مجموعه های متفاوتی 
یسی و  ت خوش نو وا د ، ا ، دکمه ، سکه ز تمبر ا
اشیای عتیقه دیگر را جمع آوری کرده و هم زمان با 
یخی  ی مجموعه هایش، اطلاعات تار جمع آور
اشیای عتیقه دیگر را جمع آوری کرده و هم زمان با 
یخی  ی مجموعه هایش، اطلاعات تار جمع آور
اشیای عتیقه دیگر را جمع آوری کرده و هم زمان با 

ی کرده، ارتقا  باره اشیایی که جمع آور خود را در
یخی  ی مجموعه هایش، اطلاعات تار جمع آور
ی کرده، ارتقا  باره اشیایی که جمع آور خود را در
یخی  ی مجموعه هایش، اطلاعات تار جمع آور

داده است.

گفت وگو با دانشجوی که ۱۳جلد کتاب و چند مجموعه تاریخی دارد

پژوهشگر مجموعه دار

حسین زاده
خبرنگار شهرآرا محله

۱۳  ۱۳۱۳جلد کتاب چاپ شده
سینا صابری، شهروند محله فلسطین و متولد سال۶۸ است. 
۱۳او ۱۳او ۱۳جلد کتاب در زمینه ادیان و تفاوت های آن ها با یکدیگر 
۵و تحلیل کشفیات برخی دانشــمندان نوشته است و ۵و تحلیل کشفیات برخی دانشــمندان نوشته است و ۵کتاب 
دیگر هم در دست چاپ دارد که تحقیقات صابری را در حوزه 
علوم دینی کامل تر می کند. به عقیده خودش مهم ترین کتابش، 
کتاب آخرش است که مربوط به کشف علمی-عملی معادله 
اعداد و حروف در حیات زمینی است که حاصل تحقیقات ده، 
دوازده ساله در این زمینه است. می گوید: موضوعات کتاب هایم 
متفاوت است و اکنون چهار، پنج کتاب دیگر دارم که در وزارت 

ارشاد اسلامی است و هنوز به چاپ نرسیده است.

  اختراعی شبیه اختراع شیخ بهایی در کودکی
کلاس پنجم دبســتان بوده که با چوبی شــبیه خط کش یک 
ساعت آفتابی ساخته و با قرار دادن مقابل نور خورشید، ساعت 
را مشــخص کرده که خیلی هم دقیق نبوده اســت. بعد ها در 
تحقیقاتش متوجه شــده که شــیخ بهایی هم چیزی شبیه آن 
را درست کرده اســت. درباره آن در مدرسه صحبت نکرده و 
فقط مادرش از این کار خبردار شــده و او هم این کار را خیلی 
غیرطبیعی و خارق العاده ندانسته است. اکنون هم تا کاری را به 
نتیجه نرساند، کسی خبردار نمی شود. او در این باره می گوید: 
من فرزند دوم خانواده ای چهارنفره هســتم که دیگر اعضای 
خانواده ام مانند من خیلی کنجکاو نیستند. فرزند آرامی بودم؛ با 
این حال در همان سکوت در پی کشف کردن چیزهای جدید 
بودم. آن زمان روی نوشتن با پیاز آزمایش می کردم و آن را روی 
شمع می گرفتم که رنگش نمایان  شود. علاقه به دانستن باعث 
شد که  در ده ســالگی اولین کتاب نجومم را خریداری کنم.
آن طور که خانواده سینا گفته اند، دایی مادربزرگ سینا شخصیتی 
به نام حیدرعمو اوقلی، از رهبران جنبش جنگل بوده است که 
در روسیه متولد شــده و مدرک مهندسی برق داشته و خیابان 
شیرازی منتهی به حرم را برای اولین بار او برق کشی کرده است. 
شاید ژن حیدرعمو اوقلی در بین نسل های خاندانش گشته و 

به سینا رسیده است.

  نوشتن اولین داستان در کودکی
اولین بار که سینا صابری داستانی نوشــته و شاید این داستان 
اول خط تحقیق، تفحص و چاپ کتاب هایش باشد، به سنین 
کودکی او مربوط می شود. این داستان درباره زندگی حیوانات 
نوشته شده اســت؛ او درباره اولین داستانش می گوید: به یاد 
دارم در زمان کودکی ام یک بار گاز محله مان قطع شد و آن روز 
همسایه ها در خانه ما جمع شده بودند. من با بچه های محله 
در اتاق دور هم نشسته بودیم. همان روز داستانی درباره ببر و 
پلنگ نوشتم که همان داســتان و ورود به دنیای داستان باعث 
شد برای خودم بنویسم و تخیلاتم در این زمینه با داستان نوشتن 
تقویت شد. آن زمان خانواده  ها خیلی متفاوت تر از خانواده های 
امروزی بودنــد و مانند امروز نبود که اگر فرزندشــان چیزی 
درست می کند، پیگیر ثبت آن باشند. آن زمان خانواده ها هم 
خودشان اطلاعی نداشتند؛ ضمن اینکه اخباری هم در این 
زمینه نبود و شبکه ها مانند الان مباحث روان شناسی بچه ها را 

پیگیری نمی کردند.

  زندگی دانشمندان را مطالعه می کردم
او ادامه می دهد: زندگی دانشمندان را مطالعه می کردم و با این 
مطالعات متوجه شدم که بیشترشان در علوم مختلف دستی 
دارند. برای مثال اگر یک نفر عالم دینی بود، نجوم و فلسفه هم 
می دانست و به ریاضی هم مســلط بود. چیزی که از علمای 
گذشته در ذهنم دارم، این اســت که آن ها در تمام زمینه های 

ممکن فعالیت  می کردند؛ بنابراین من هم در دوره های مختلفی 
شرکت کردم که با فعالیت های تحقیقاتی ام مرتبط باشد. هنوز 
هم اگر جایی کارگاه تخصصی برگزار شــود، شرکت می کنم 
و همیشه پیگیر دریافت اطلاعات جدید هستم. شاید بعد از 
دبیرستان بود که تحقیق و مطالعه برای من خیلی جدی شد و 
هرچه در مطالعات پیش  رفتم، بیشتر حس  کردم که دانسته های 
من ذره ای کوچک در اقیانوســی بی نهایت اســت. قبل از آن 
در خودم نمی دیدم که به ســراغ این گونه موضوعات بروم، اما 
بعد از آنکه مطالعاتم کامل تر شــد، متوجه شدم که می توان 
حلقه های مفقود علوم مختلف را در علوم دیگر پیدا کرد. برای 
مثال اگر کسی در فلسفه کار می کند، می تواند با فیزیک کوآنتوم 
پاسخ  های شفاف و تجربی داشته باشد، نه اینکه فقط از مقوله 
تجربی بخواهد کاری کند. در واقع خاصیت علوم این است 

که وقتی با هم ترکیب می شوند، چیزهایی نیز کشف می شود.

    از نوجوانی مجموعه دار هستم
نمره های من در مدرسه خیلی خوب نبود، اما علاقه زیادی به 
تاریخ داشتم. شاید الان هم اگر اطلاعاتی به درد فعالیت های 
تحقیقی ام بخــورد، می خوانم و به چیزهــای دیگر اهمیت 
نمی دهم. همان زمان هم بیشتر وسایل قدیمی می خریدم و به 
دنبال تاریخ بودم و به اشیای تاریخی نیز علاقه خاصی داشتم. 
ظرف ها و تابلوها و اشیای عتیقه را می خریدم و این کار ادامه 
داشت تا اینکه از پنج، شش سال پیش جمع آوری مجموعه  برای 
من هدفمند شد. در آن زمان وقتی وارد مغازه های عتیقه فروشی 
می شدم، ســعی می کردم بعضی از مجموعه هایی را که به آن 
علاقه داشــتم، انتخاب کنم و به دنبال تکمیل آن ها باشم. آن 
زمان بیشتر سکه و تمبر را به عنوان مجموعه جمع آوری می کردم. 
وقتی خواهرزاده ام شش ساله شد، تمبر ها را به او واگذار کردم تا 
از همان ســن کم مجموعه داری را یاد بگیرد. در کنار کارهای 
تحقیقی و جمع آوری این مجموعه ها، وسایل عتیقه ای را که به 

نظرم ارزشمند بود نیز جمع آوری می کردم.

   جمع آوری مجموعه دکمه ها 
شاید دکمه ها که در وسایل عتیقه فروشی هاست، خیلی مورد 
توجه خود عتیقه فروش ها هم نباشد، اما سینا صابری ارزش این 
اشیای کوچک را که به تنهایی ارزش چندانی در عتیقه فروشی ها 
نداشــتند، خوب می داند؛ طوری که می گوید: به تدریج که 
تجربه بیشتری پیدا کردم و چند سال در زمینه شناخت اشیای 
عتیقه کار کردم، تصمیم گرفتم دکمه های قدیمی را جمع آوری 
کنم. این مجموعه به دوره پهلوی ختم می شــود. گران ترین 
دکمه ای که خریدم ۳۰۰هزار تومــان قیمت دارد. اگر آن را در 
مجموعه در نظر بگیرید، بالای دو، ســه میلیون تومان ارزش 
دارد. مجموعه را باید فردی بخــرد که در این زمینه تخصص 
داشته باشــد؛ چون وســایل تقلبی هم خیلی زیاد است و از 
هند، چین و کشــورهای دیگر وارد می شود و باید آدم خبره آن 
را تهیه کند. من در مجموعه ام دکمه های کاربردی دارم، نه آن 
دکمه هایی که به صورت سنجاقی است یا تک دکمه است که 
برای شنل اســتفاده می شود. علاوه بر این، دکمه های نقره هم 
در مجموعه خود گنجانده ام. مجموعه دکمه را در یک ســال 
گذشته جمع آوری کردم. خیلی وقت است که به جمع آوری 
وسایل علوم غریبه نیز علاقه مند شدم و مجموعه کاسه های 
مربوط به دعا و طلسم و طاس های رمل و لوح های نجومی و... 
را نیز جمع آوری می کنم. مجموعه ادوات خطاطی مربوط به 
دوره های مختلف تاریخی را نیز در دو، سه سال اخیر جمع آوری 
کرده ام. هیچ کدام از مجموعه هایم را هنوز ثبت میراث فرهنگی 
نکرده ام و در حال گذراندن مراحل ثبت برخی از مجموعه ها از 

طریق میراث فرهنگی تهران هستم.
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سینا صابری را در میان افرادی یافتیم که آمده بودند تا در شورای اجتماعی محله فلسطین 
به عنوان نماینده مردم و برای حل مشکلات آن ها و بهبود وضعیت محله قدمی بردارند. 
او به عنوان یکی از جوانانی که به فعالیت های اجتماعی علاقه مند اســت، می گوید: 
دوســت دارم به مردم محله ام خدمت کنم. در آن جلسه زود رفته بود و رأی نیاورد، اما 

وقتی پای صحبت هایش نشســتیم، توضیح داد: استادان بســیاری را می شناسم که 
می توانم با رایزنی با آن ها برای شهروندان ساکن در محله کلاس های آموزشی بگذارند 
و ارتباطاتی با مسئولان دارم که می توانم با مذاکره و گفت وگو با آنان، مسائل و مشکلات 

مربوط به محله را حل کنم.

    تأثیر اعداد و حروف بر مولکول های آب
صابری درباره مهم ترین کتابش می گوید: دیدم اعداد اگر بر 
حسب فرمول های درست پیش برود، جواب می دهد و من 
نتایجش را در کتاب «اعداد و حروف و تأثیر آن در حیات زمینی» 
آورده ام و اثبات کرده ام که نتیجه آزمایش هایی که در پژوهشکده 
بوعلی مشهد، دانشگاه فردوسی و آب منطقه ای استان خراسان 
تجزیه و تحلیل کردم، صحیح است و اعداد و کلمات در زمانی 
مشخص روی مولکول های آب تأثیرات متفاوتی می گذارند. 
البته بهترینش آب بود که ساختار مولکول هایش خیلی راحت 

تحت تأثیر کلمات و اعداد قرار می گیرند.

    کتابی در تکذیب کشفیات دن گیبسون
 او در یکی دیگر از کتاب هایش بر حسب مطالعات دانشمندی 
به نام دن گیبســون که مستندی دوســاعتی از کشفیات او در 
یوتیوب ســاخته بودند و یک ســال پیش بارگذاری شــد، به 
ناصحیــح و نامعتبر بودن کشــفیات او می پــردازد. او یک 
پژوهشگر و شبه مورخ است که ۱۵ تا ۲۰ سال در خاورمیانه 
تحقیق کرده اســت و به این رسیده که شهر مکه جایی نیست 
که بر پیامبر(ص) وحی نازل شده است. سینا صابری با ادله و 
شواهد مستند تاریخی که در یکی از کتاب هایش مطرح کرده 
است، ثابت می کند که اشکالات مختلفی به تحقیقات او وارد 
است و اطلاعات او مستند نیست؛ زیرا او از ۲۰مسجدی که 
در قرن اول ساخته شده است، فقط ۵مسجد را بررسی کرده 
و شاید بخشی از اشــکالات او در پژوهشی که انجام داده، به 
این دلیل باشد که او به زبان عربی مسلط نبوده و با تاریخ صدر 
اسلام آشنایی نداشــته که بتواند تحقیقات صحیحی در این 
زمینه داشته باشد. شاید آن ترجمه هایی که به دست او رسیده 

است، ناقص بوده باشد.

      علاقه  به جمع آوری ادوات قدیمی 
۱۳سال به صورت جدی در زمینه ماوراء الطبیعه تحقیق کردم 
تا بتوانــم برای جمــع آوری ادوات آن از اطلاعاتم بهره ببرم و 
اشــیای اصلی را پیدا کنم و در ماوراءالطبیعه انواع سنگ ها و 
انواع پارچه ها و کتیبه ها را پیدا کــردم. هنوز هم در این زمینه 
وسایلی وجود دارند که می توانم جمع آوری کنم. این علاقه 
اولین بار از خواندن داســتان شمس و مولانا شروع شد. برای 
من خیلی جذاب بود که در آن داســتان شمس کتاب مولانا را 
در آب می اندازد و مولانا ناراحت می شود و شمس دست در 
آب می کند و کتاب را خشک شده به مولانا تحویل می دهد. در 
دوران متوسطه رشته علوم انسانی را خواندم. وقتی برای کنکور 
آماده می شدم، در کتاب فلســفه که قطر کوچکی داشت، با 
داستان سهروردی و کتاب هایش و داستان غربت غربیه مواجه 
شدم و فکر کردم دانستن درباره علوم غریبه برای تهیه مجموعه ای 
که با این موضوع است، می تواند در شناخت اصل بودن اشیایی 
که تهیه می کنم، بسیار مؤثر باشد.  او در این زمینه مستندات 
باستان شناســی را مطالعه می کند و به نظــر او اولین مرحله 
تشخیص با چشم اســت، بعد باید بررسی شود که مربوط به 

کدام دوره است و از چه جنسی است. 

     مجموعه خطاطی از دوره های مختلف ایران
مجموعه خطاطــی و ادوات خوش نویســی از دوره های 
مختلــف ایران یکــی از ۵ یــا ۶ مجموعه ای اســت که 
جمع آوری کرده است. قدیمی ترینش یک جامرکبی سفالی 
است که به دوره خوارزمشــاهیان و تیموریان تعلق دارد و 
از جنس سفال اســت. او با مطالعاتش از آن دوره و ادوات 
خوش نویســی آن اصل بودنش را تشــخیص داده است. 
در این بــاره می گوید: اجزای مجموعه خوش نویســی ام 
از ۱۰۰عدد بیشتر اســت. قیچی ها، جادواتی شیشه ای و 
سفالی و سنگی و انواع قلم ها از دوره های مختلف است. 
در هر مجموعه ای کــه جمع آوری می کند، به موضوعاتی 
نیز توجه دارد. در مرحله اول باید به اصل بودن آن پی برد و 
راه تشــخیص تقلبی نبودن آن با چشم است، سپس نوبت 
به مراحل تشخیص دیگر می رســد. او با اشاره به تقلبی یا 
اصل بودن یک شــیء، بیان می کند: من برای جمع آوری 
مجموعه هایم علمی و تخصصی فعالیت می کنم و درباره 
مجموعه ها تحقیق می کنم. ابتدا تحقیق می کنم و زمانی 
که از مرحله اطلاعات مقدماتی عبور کردم، در مرحله دوم 

به جاهای مختلف سر می زنم تا ببینم که امکان مجموعه 
شدن یک دسته از اشــیا وجود دارد یا خیر. اگر مثلا اشیای 
مجموعه ای به ۳۰عدد رســید، آن وقت بررسی می کنم تا 
مشخص شود چیزهایی که برای آن مجموعه جمع آوری 
کرده ام، مربوط به چه دوره ای است تا از تمام دوره ها اشیایی 

در آن مجموعه وجود داشته باشد.

     مجموعه داری کارهای بسیاری می طلبد
۳مجموعه چراغ های مختلف و ظروف دارد. موزه نیست که 
ملزم شود باید فلان اشیا را برای مجموعه اش پیدا کند، اما 
می گوید: مجموعه داری خودش کارهای بسیاری می طلبد 
و از یک جایی به بعد باید فقط به همان مجموعه بیفزاییم؛ 
چون نــه آن قدر پول داری و نه آن قــدر گنجایش که بتوانی 
همه چیز را به مجموعه ات اضافه کنی. ابتدای این مسیر و در 
چند سال اول وسایل قلابی هم شاید زیاد به پستت بخورد؛ 
چون طرف شاید خودش هم جنس اصلی را نشناسد و دایره 
افرادی که می توان وسایل را از آن ها خریداری کرد، محدود 
است و شــاید به هیچ وجه مراکز متمرکز برای تکمیل یک 
مجموعه وجود نداشته باشد. با گذشت سال ها این تجربه 
را کسب می کنی که مثلا فردی در یک محله دورافتاده ساکن 
است که او هم ممکن اســت اجناس خوبی داشته باشد. 
بعضــی از جنس ها را اروپایی ها و بعضــی را یهودی ها با 
خود برده اند و کم شــدن اشیا سبب شده است که خیلی ها 

اجناس تقلبی ارائه دهند.

    قصد دارم مجموعه هایم

 را به نمایش بگذارم

 مجموعه ها را در هیچ جایی به نمایش نگذاشته و هنوز ثبت 
میراث هم نشده است، اما قصد دارد بعد از تکمیل و ثبت، 
مجموعه هایش را به نمایش بگذارد. می گوید: به محض 
اینکه مجموعه ها ثبت شود، متعلق به میراث فرهنگی است 
و دست مجموعه دار امانت است. به موجب این ثبت، آن ها 
هر وقت اراده کنند، می توانند مجموعه را بگیرند، اما چون 
مجموعه متعلق به ماست، اجازه داریم که در خارج از کشور 
آن را به نمایش بگذاریم. اگر بخواهی مجموعه ات را انتقال 
بدهی، می توانی آن را به فردی که مجموعه دار است، منتقل 
کنی. برای من بیشتر زمینه علمی و پژوهشی مجموعه هایم 
مهم است. چون خطاطی هم می کنم، جنبه علمی آن برای 

من بیشتر اهمیت دارد.

  تحقیق در حوزه فقه و کلام اسلامی
اکنون در حوزه فقه و کلام اسلامی و تاریخ اسلام در حال 
ید: از هر کدام که خسته  تحقیق و پژوهش است. می گو
می شوم، سراغ موضوع دیگری می روم. گاهی که در یکی 
از زمینه های تحقیقی خسته می شوم، فعالیتم را در زمینه 

مه می دهم.  دا دیگری ا
به طور معمول در یک 
زمان شاید پنج، شش 

تحقیق انجام دهم که همه 
به هم مرتبط هستند و معمولا 

۸ تا ۱۰ فایل آماده دارم که پیگیرشان 
هستم.

او در زمینه مجموعه داری هم هدفش 
ید:  ادامه این راه است و می گو
درباره ادوات حوزه ماورایی 
ر  ست که د ی ا د یا ی ز شیا ا

مجموعه من نیست و قصد دارم 
با اطلاعاتی که درباره آن ها دارم، 

به سراغشان بروم و آن ها را پیدا کنم. 
مجموعه داری حد ندارد و همیشه چیزهایی پیدا می شود 
که به مجموعه اضافه کنیم، اما در مباحث پژوهشی هر 
چه اطلاعات بیشتر شود، بیشتر حس می کنی که چیزی 

یاد نداری و اطلاعاتت کم است. 
برای مثال در خیلی از مباحثی که در حوزه دین 

مطرح است، باید فیزیک کوآنتوم را بدانیم تا علت 
را متوجه شویم.

    بین کارهای روزمره ام مردم نقش بسیاری دارند
تحقیق و پژوهش بخش مهمی از زندگی  ســینا صابری 
را به خــود اختصاص داده اســت. این موضــوع را از 
جزوه ها، کتاب ها و برگه هایی که بر هر کدامشان فرضیه 
یا نظریــه ای تراویده و اطراف میز رایانه اش را گرفته اند، 
بی می توان فهمید. در بین این شــلوغی ها جالب  به خو
است که ســر در کتاب و تحقیق داشــتنش سبب نشده 
اســت که از همســایگان محله، شــهر و کشور و حتی 
دنیایش غافل شود. برای او همســایه مفهوم معناداری 
ید: بین کارهای روزمره ام  اســت. او در این باره می گو
وقــت زیادی نــدارم، اما مــردم برای من بســیار مهم 
هســتند و همیــن موضوع بهانه ای شــد تا در جلســه 

شــورای اجتماعــی محله 
فلســطین شرکت کنم. 
۵سال است که به این 

محلــه آمده ایــم، اما 
برای من مهم اســت که 

درد و رنج همسایه هایم 
از چــه مســائلی بیشــتر 

اســت و همیشــه دغدغه 
آن را داشــته ام. وقتــی از 

خیابان هــای محلــه عبــور 
می کنــم، ترافیک و تصادفات 
خیابان فرهاد را می بینم و فکر 

می کنم کــه بــرای ترافیک 
محله چــه کاری می توانم 

انجام دهم.
معتقد است اگر کاری 

ی  ســتش بــرا ز د ا
یش  ی  ها هم محله ا

برآید، خوش حال 
تــا  د  می شــو

مشکلی را در محله 
حــل کنــد و از این 

طریق میزان آســایش 
بیشتر  نش  یگا همســا

شــود. شــاید بتوانــد 
با اســتادان بســیاری که 

در ارتباط اســت، رایزنی 

کند که در راستای ارتقای ســطح فرهنگی محله کمک 
کنند یا اینکه با مسئولان برای رفع مشکلات محله و حل 

دغدغه   های مردم مذاکراتی داشته باشد.
یــد: از نوجوانی خدمت به مردم را  او در این باره می گو
دوست داشتم. این خدمت می تواند در قالب ارائه یک 
پژوهش مســتند باشــد که آیندگان بتوانند با اطمینان به 
آن رجــوع کنند که برای تمام مــردم دنیا کاربرد دارد، یا 
می تواند در قالب دغدغه های اجتماعی و مردم دوستی 
باشد که می شــود در حق همسایه ادا کرد. مردم دوستی 
و کمک به هم نوع بــرای من همیشــه لذت بخش بوده 
اســت و به همین دلیل به فعالیت های اجتماعی بسیار 

علاقه مندم.

در ارتباط اســت، رایزنی 

و از یک جایی به بعد باید فقط به همان مجموعه بیفزاییم؛ 
چون نــه آن قدر پول داری و نه آن قــدر گنجایش که بتوانی 
همه چیز را به مجموعه ات اضافه کنی. ابتدای این مسیر و در 
چند سال اول وسایل قلابی هم شاید زیاد به پستت بخورد؛ 
چون طرف شاید خودش هم جنس اصلی را نشناسد و دایره 
افرادی که می توان وسایل را از آن ها خریداری کرد، محدود 
است و شــاید به هیچ وجه مراکز متمرکز برای تکمیل یک 
مجموعه وجود نداشته باشد. با گذشت سال ها این تجربه 
را کسب می کنی که مثلا فردی در یک محله دورافتاده ساکن 
است که او هم ممکن اســت اجناس خوبی داشته باشد. 
بعضــی از جنس ها را اروپایی ها و بعضــی را یهودی ها با 
خود برده اند و کم شــدن اشیا سبب شده است که خیلی ها 

 مجموعه ها را در هیچ جایی به نمایش نگذاشته و هنوز ثبت 
میراث هم نشده است، اما قصد دارد بعد از تکمیل و ثبت، 
مجموعه هایش را به نمایش بگذارد. می گوید: به محض 
اینکه مجموعه ها ثبت شود، متعلق به میراث فرهنگی است 
و دست مجموعه دار امانت است. به موجب این ثبت، آن ها 
هر وقت اراده کنند، می توانند مجموعه را بگیرند، اما چون 
مجموعه متعلق به ماست، اجازه داریم که در خارج از کشور 
آن را به نمایش بگذاریم. اگر بخواهی مجموعه ات را انتقال 
بدهی، می توانی آن را به فردی که مجموعه دار است، منتقل 
کنی. برای من بیشتر زمینه علمی و پژوهشی مجموعه هایم 
مهم است. چون خطاطی هم می کنم، جنبه علمی آن برای 

هســتند و همیــن موضوع بهانه ای شــد تا در جلســه 
شــورای اجتماعــی محله 

فلســطین شرکت کنم. 
۵سال است که به این 

محلــه آمده ایــم، اما 
برای من مهم اســت که 

درد و رنج همسایه هایم 
از چــه مســائلی بیشــتر 

اســت و همیشــه دغدغه 
آن را داشــته ام. وقتــی از 

خیابان هــای محلــه عبــور 
می کنــم، ترافیک و تصادفات 
خیابان فرهاد را می بینم و فکر 

می کنم کــه بــرای ترافیک 
محله چــه کاری می توانم 

انجام دهم.
معتقد است اگر کاری 

ی  ســتش بــرا ز د ا
یش  ی  ها هم محله ا

برآید، خوش حال 
تــا  د  می شــو

مشکلی را در محله 
حــل کنــد و از این 

طریق میزان آســایش 
بیشتر  نش  یگا همســا

شــود. شــاید بتوانــد 
با اســتادان بســیاری که 

در ارتباط اســت، رایزنی 

علاقه مندم. هســتند و همیــن موضوع بهانه ای شــد تا در جلســه 
شــورای اجتماعــی محله 

فلســطین شرکت کنم. 
سال است که به این 

محلــه آمده ایــم، اما 
برای من مهم اســت که 

درد و رنج همسایه هایم 
از چــه مســائلی بیشــتر 

اســت و همیشــه دغدغه 
آن را داشــته ام. وقتــی از 

خیابان هــای محلــه عبــور 
می کنــم، ترافیک و تصادفات 
خیابان فرهاد را می بینم و فکر 

می کنم کــه بــرای ترافیک 
محله چــه کاری می توانم 

معتقد است اگر کاری 
ی  ســتش بــرا ز د ا

یش  ی  ها هم محله ا
برآید، خوش حال 
تــا  د  می شــو

مشکلی را در محله 
حــل کنــد و از این 

طریق میزان آســایش 
بیشتر  نش  یگا همســا

شــود. شــاید بتوانــد 
با اســتادان بســیاری که 

در ارتباط اســت، رایزنی 

علاقه مندم.

  تحقیق در حوزه فقه و کلام اسلامی
اکنون در حوزه فقه و کلام اسلامی و تاریخ اسلام در حال 
ید: از هر کدام که خسته  تحقیق و پژوهش است. می گو
می شوم، سراغ موضوع دیگری می روم. گاهی که در یکی 
از زمینه های تحقیقی خسته می شوم، فعالیتم را در زمینه 

مه می دهم.  دا دیگری ا
به طور معمول در یک 
زمان شاید پنج، شش 

تحقیق انجام دهم که همه 
به هم مرتبط هستند و معمولا 

 فایل آماده دارم که پیگیرشان 

او در زمینه مجموعه داری هم هدفش 
ید:  ادامه این راه است و می گو
درباره ادوات حوزه ماورایی 
ر  ست که د ی ا د یا ی ز شیا ا

مجموعه من نیست و قصد دارم 
با اطلاعاتی که درباره آن ها دارم، 

به سراغشان بروم و آن ها را پیدا کنم. 
مجموعه داری حد ندارد و همیشه چیزهایی پیدا می شود 
که به مجموعه اضافه کنیم، اما در مباحث پژوهشی هر 
چه اطلاعات بیشتر شود، بیشتر حس می کنی که چیزی 

یاد نداری و اطلاعاتت کم است. 
برای مثال در خیلی از مباحثی که در حوزه دین 

مطرح است، باید فیزیک کوآنتوم را بدانیم تا علت 

مهم است. چون خطاطی هم می کنم، جنبه علمی آن برای 

مطرح است، باید فیزیک کوآنتوم را بدانیم تا علت 

  تحقیق در حوزه فقه و کلام اسلامی
اکنون در حوزه فقه و کلام اسلامی و تاریخ اسلام در حال 
ید: از هر کدام که خسته  تحقیق و پژوهش است. می گو
می شوم، سراغ موضوع دیگری می روم. گاهی که در یکی 
از زمینه های تحقیقی خسته می شوم، فعالیتم را در زمینه 

تحقیق انجام دهم که همه 
به هم مرتبط هستند و معمولا 

 فایل آماده دارم که پیگیرشان 

او در زمینه مجموعه داری هم هدفش 
ید:  ادامه این راه است و می گو
درباره ادوات حوزه ماورایی 
ر  ست که د ی ا د یا ی ز شیا ا

مجموعه من نیست و قصد دارم 
با اطلاعاتی که درباره آن ها دارم، 

به سراغشان بروم و آن ها را پیدا کنم. 
مجموعه داری حد ندارد و همیشه چیزهایی پیدا می شود 
که به مجموعه اضافه کنیم، اما در مباحث پژوهشی هر 
چه اطلاعات بیشتر شود، بیشتر حس می کنی که چیزی 

یاد نداری و اطلاعاتت کم است. 
برای مثال در خیلی از مباحثی که در حوزه دین 

مطرح است، باید فیزیک کوآنتوم را بدانیم تا علت 
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محلات منطقه ما :   احمد آباد، بهشــت،راهنمايي
فلســطين، ســجاد، آبكوه، ارشــاد، سناباد، ســعد آباد 

شهيدكلا هدوز،گوهرشاد

داوطلبان  بهداشت در کشــور حلقه ارتباطی بین مسئولان مراکز 
بهداشت و مردم هستند و در راستای افزایش سطح آگاهی مردم از 
مسائل بهداشتی خالصانه و بدون دریافت مزدی خدمت می کنند؛ 
مانند مریم مدرس صادقی، رابط  بهداشت و ساکن محله گوهرشاد، 
که علاوه بر آموزش مسائل بهداشتی به هم محله ای  های خود، به 
ورزش و هنر نیز پرداخته است. با او که توجهی خاصی به بانوان دارد 
و به گفته خودش با عضویت در شورای اجتماعی محله ایده های 

خود را برای سلامت آن ها اجرا خواهد کرد، به گفت و گو نشستیم.

  داوطلب بهداشت
ســال۵۲ در اصفهان به دنیا آمده و پس از گذشت ۲سال به دلیل شغل پدرش به سمنان رفته و در 
دوازده ســالگی همراه با خانواده به مشهد نقل مکان کرده است. خانم مدرس صادقی در این باره 
می گوید: وقتی که به مشهد آمدیم، در خیابان آزادی و پس از آن در خیابان مطهری ساکن شدیم 
و در ســال۶۹ به خیابان آبکوه آمدیم و اکنون نیز در همان جا سکونت دارم. از کودکی به ورزش و 
درس علاقه بسیاری داشتم، اما از آنجا که در یک خانواده سنتی بزرگ شده بودم، در سال۶۸ ازدواج 
کردم. با این حال همسرم همیشه مشوق من برای تحصیل و رسیدن به آرزوهایم بوده و هست و من 
را حمایت کرد تا به اهدافم برسم. سال۷۸ هنگامی که فرزند اولم را برای انجام امور بهداشتی به 
مرکز بهداشت برده بودم، به واسطه یکی از مسئولان آنجا با فعالیت رابطان  بهداشت آشنا شدم و در 
کلاس های مربوط شرکت کردم. کتاب های آن زمان زیر نظر یونیسف بود و مباحث را به زبان ساده 
بیان می کرد. از همان زمان تاکنون رابط  بهداشت هستم و کارم را دوست دارم. مردم نیز با ما ارتباط 
خوبی برقرار می کنند. گاهی مسئله ای بیان می شود که فکر می کنیم مردم اطلاع دارند؛ درحالی که 
نمی دانند؛ به همین دلیل یک رابط بهداشت می تواند نقش مؤثری در افزایش سطح آگاهی اهالی 

یک محل داشته باشد.
وی می افزاید: این کار عام المنفعه است و در ازای آن پولی دریافت نمی کنیم؛ با این حال دیگر احترام 
گذشته را نداریم و به همین دلیل بیشتر داوطلبان  بهداشت دلسرد شده اند. کلاس ها نیز کیفیت 
گذشته را ندارد و آن طور که در گذشته افراد زیادی در کلاس حاضر می شدند، اکنون رغبتی برای 
این کار ندارند. از طرف دیگر به این طرح مانند قبل توجه نمی شود. به خاطر دارم که سال ها پیش 
در فصل تابستان مراکز بهداشت برای جلوگیری از ورود حشرات به خانه ها، به مردم توری رایگان 
ارائه می کردند؛ اما اکنون چنین چیزی وجود ندارد. با این حال از این کار لذت می برم؛ زیرا با مردم 

تعامل دارم و در اجتماع  بودن برای من کافی است.
او ادامه می دهد: رابط بهداشت در ارائه اطلاعات به مردم نقش مهمی می تواند ایفا کند، اما موضوع 
درآمد مردم هم وجود دارد. وقتی به مردم می گوییم تغذیه خوبی داشته باشند، می پذیرند، اما تغذیه 
خوب هزینه بر است. روزی در نزدیکی یک مغازه ایستاده بودم و آنجا استقبال بیش از اندازه مردم 

از خرید نوشابه را متوجه شدم و بسیار تأسف خوردم؛ زیرا با اینکه تبلیغات بسیاری در این زمینه 
شده است، اما از آنجا که قیمت یک نوشابه از شیر کمتر است و حتی گاهی با تخفیفات بسیار ارائه 

می شود، مردم به سمت آن سوق پیدا کرده اند. 

  رسیدن به آرزوها
این رابط  بهداشت در هنر نیز دستی دارد و می گوید: هم زمان با فعالیت به عنوان رابط  بهداشت، 
هنرهای قالی بافی، گلیم بافی، مکرومه بافی و آرایشگری را آموختم. ضمن اینکه ورزش هم می کردم. 
مدرک قالی بافی و آرایشــگری را از اداره فنی وحرفه ای گرفتم. زمانی که گلیم بافی را می آموختم، 
همسرم برایم طرح می زد و نقشه کشی می کرد و من آن طرح را می بافتم. هنر را دوست دارم و به اعتقاد 
من زیباترین هنر، قالی بافی است؛ این کار زمان بر است و صبر زیاد می خواهد، اما من عاشق آن 
هستم و برایم کاری لذت بخش است. در مسجد امام رضا(ع) نیز فعالیت داشتم و مباحث هنری و 
همچنین مسائل بهداشتی را آموزش می دادم و به واسطه آن آموزش ها، اهالی مسجد من را به خوبی 
می شناسند. مدرس صادقی ادامه می دهد: پس از گذشت ۱۳سال از ازدواجم، به تشویق و حمایت 
همسرم کنکور دادم و در رشته مطالعات خانواده در مقطع کارشناسی تحصیل کردم و پس از آن 
مدرک کارشناسی ارشد را در رشته جامعه شناسی، گرایش مطالعات زنان از تهران دریافت کردم. 
درس را خیلی دوســت داشتم و تمام روزهای آن زمان برایم خاطره است. حتی مقاله ای در حوزه 
زنان با همراهی یکی از استادانم نوشتم که در مجله اختصاصی مربوط به دانشگاه تهران به چاپ 
رسید. وی می افزاید: وقتی به تهران رفتم، به پیشنهاد یکی از دوستانم در رشته پیلاتس آموزش دیدم 
و در مشهد آن را ادامه دادم. به دنبال آموزش ها در امتحان مربیگری نیز قبول شدم و سال هایی را به 
آموزش به دیگران پرداختم. ورزش را هیچ گاه از برنامه زندگی خود حذف نخواهم کرد و دوست 

دارم یک باشگاه ورزشی تأسیس کنم.

 احساس خوب در اجتماع
 مدرس صادقی به عنوان عضو شورای اجتماعی محله گوهرشاد، نیز می گوید: در اجتماع  بودن را 
دوست دارم و به همین دلیل در دوره قبلی شورای اجتماعی محلات نیز حضور داشتم و حتی طرحی 
به نام «بالکن سبز» را ارائه دادم. به دلیل اینکه سرانه فضای  سبز در این منطقه کم است، تصمیم گرفتیم 
بالکن های خانه ها را با گل و گیاه زیبا کنیم. این طرح به تصویب رسید و مسابقه ای برای آن طراحی 
شد.  وی ادامه می دهد: محله گوهرشاد محله قدیمی با ساکنان قدیمی است. ساخت وساز زیادی 
انجام نشده و قدیمی ها هنوز با هم در ارتباط هستند، اما مشکل زباله در محله وجود دارد. متأسفانه 
در یکی از کوچه ها محفظه زباله قرار دارد که سبب ایجاد آلودگی شده است. این محفظه ها باید 
در حاشیه خیابان باشد. استشهاد محلی نیز تهیه کرده ایم، اما هیچ کاری انجام نشده است. علاوه 
براین، مردم نیز با آنکه از مسائل بهداشتی آگاه هستند، دلسوزی عمومی ندارند و زباله هایشان را در 

ساعت مناسب بیرون نمی گذارند.

 یک رابط 
بهداشت 
می تواند نقش 
مؤثری در 
افزایش سطح 
آگاهی اهالی 
محل داشته باشد

 معارفه رئیس جدید 
اداره شهرسازی منطقه 

هم محلی

زمانی

گفت و گو با رابط بهداشت محله گوهرشاد که به سلامت بانوان می اندیشد        

از تعامل با مردم لذت مى برم
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نخستین جلسه شورای اجتماعی محله احمد آباد در خانه کودک و شاهنامه برگزار شد.
به گزارش شهرآرامحله، دبیر شورا های اجتماعی محلات منطقه در این جلسه از وجهه اجتماعی 
و قدرت مطالبه گری شوراهای اجتماعی محلات جدید نسبت به دوره های پیش به نیکی یاد کرد و 
گفت: شوراهای اجتماعی محلات در دوره جدید اختیارات بیشتری نسبت به دوره گذشته دارند و 
می توانند از مسئولان مختلف شهری و استانی مطالبات شهروندان محله را طلب کنند و تا به نتیجه 

رسیدن خواسته های مردم پیگیر باشند.

در مراســم تودیع و معارفه ای در سالن جلسات شــهرداری، رئیس اداره شهرسازی 
منصوب شد.  به گزارش شهرآرامحله، شــهردار در این جلسه ضمن تشکر و تبریک 
به هاشمی، رئیس پیشین این اداره که به سمت معاون شهرسازی شهرداری منطقه۱۲ 
منصوب شد، حسین  بنایی منش را که پیش از این نیز در همین منطقه و در سمت هایی 

دیگر مشــغول به خدمت بود، به عنوان رئیس اداره شهرســازی شهرداری منطقه یک 
معرفی کرد. بنایی منش پیش از این به عنوان معاون توســعه و مشــاور شهردار منطقه 
فعالیت داشته و اکنون نیز هم زمان به عنوان فرمانده پایگاه بسیج شهید صادقی منطقه 

نیز فعالیت می کند.

محمد صدر افزود: در هر جلسه از شورا می توان مسئولی 
بات و در راســتای  را دعوت کــرد و در کنار اجرای مصو
ارتقای سطح کیفی زندگی شهروندان، مطالبات آ ن ها را 

از مسئولان خواستار شد.
وی با اشــاره به اینکه در دوره جدید دســت شــوراهای 
اجتماعی محــلات در تأمیــن بودجه هــای لازم برای 
به ها باز اســت، خاطرنشــان کرد: در دوره  اجرای مصو
بات را می توان از بودجه مقرر شــده  جدیــد برخی مصو
باتی را که مهم تر  شــوراهای اجتماعی تأمین کرد و مصو
هســتند و نیاز به بودجه ســنگین تری دارند، می توان در 
قالب طرح هایی مانند «محله مــا» و پروژه های مربوط 
به سازمان اجتماعی فرهنگی شهرداری مشهد به مرحله 

اجرا رساند.
نفیسه زوار، یکی از نمایندگان ساکنان شورای اجتماعی 
محله احمد آباد، در ادامه این جلســه از مشــکل رفت و 
روب در خیابان ابوذر خبر داد و افزود: به تازگی و به مدت 
چند روز رفت و روب خیابان های فرعی ابوذر انجام نشد 
و این اتفاق از پنجشــنبه تا دوشــنبه به مدت ۴روز ادامه 
داشت که با پیگیری های مکرر بنده از طریق «۱۳۷» در 
نهایت نیرویی را برای رفت و روب محله فرستادند. سؤال 
من این است که علت چیســت و اگر نیرویی بیمار است 
یا مشکلی دارد، چرا مســئولان خدمات شهری برای این 
موضوعــات که برای هر فردی ممکن اســت پیش بیاید، 

جایگزینی نمی گذارند.
صدر در پاســخ به این سؤال اظهار کرد: از این پس موارد 
این چنینی را به خدمات شهری منطقه گزارش خواهیم داد 
تا در اسرع وقت مشــکل را رفع کنند؛ ضمن اینکه سامانه 
۱۳۷ به نحوی اســت که می توان مشکلات را گزارش داد 

تا در کوتاه ترین زمان بررسی و رفع شوند.
وی توضیح داد: درباره  مشــکلاتی کــه در محله ایجاد 
می شــود، به محض تماس با ۱۳۷ مشــکل به کارشناس 
مربوط ارجاع می شود و اگر کارشناس طی ۴۸ساعت به 
رفع مشــکل اقدام نکند، مشکل به مافوق او و اگر باز هم 
حل نشــود، در بازه زمانی دوروزه به مسئولان بالادست 
منتقل شده و در نهایت به شهردار مشهد گزارش می شود.
رضا خســروی، از دیگر نمایندگان اصلی این شــورای 
اجتماعــی محلــه، نیز با اشــاره بــه اینکــه درختان در 
ملاصدرا نیاز به هرس دارند تا از گزند آتش سوزی به دور 

باشند، یادآور شــد: تاکنون ۲درخت در ملاصدرا دچار 
آتش سوزی شده است و برای رفع آن باید خدمات شهری 

به هرس شاخه های پایینی درختان اقدام کند.
وی ادامــه داد: متأســفانه دوباره کاری هــا در اجــرای 
پروژه های شــهری بسیار اســت سال گذشــته در کنار 
جوی هــای خیابان ملاصــدرای ۲ ســنگ چینی انجام 
باره آن ها را برداشــته و سنگ چین  داده اند و امســال دو
جدید اجرا می کنند. اگر ۱۳۷ و ســازمان های شــهری 
در حل این مشــکلات با ما همکاری کننــد، می توانیم 
مشکلات محله را در تعامل بیشتر با مسئولان حل کنیم.

رضــا فاضل دادگر، یکــی از نمایندگان اصلی شــورای 
اجتماعی محله احمدآباد، نیز افزود: در محله احمدآباد 
که ما در آن سکونت داریم، پروژه های شهری بسیار تکرار 
می شوند. شــاید دو، سه مرتبه در قســمت های مختلف 
محله پیاده روسازی شده اســت و باز دوباره موزاییک ها 
را از جای کنــده و دوباره پــروژه را اجــرا کرده اند. اگر 
ید اول زیرسازی  زیرسازی ها مشکلی دارد، منطق می گو
را درســت کنند که بارها بابت اجرای یک پروژه به شــهر 

هزینه ای تحمیل نشود.
وی ادامه داد: اگر دعوت از مسئولان در جلسات شورای 
اجتماعی محلات عملی شــود، می توانیم رســالتمان را 
به عنوان نماینده مردم در تأمین خواسته های اهالی محل 
انجــام دهیم و برای آن هــا محله ای دوست داشــتنی تر 

بسازیم.  
در این جلســه میهمان ویژه کارشــناس خدمات شهری 
منطقــه، حاصل طلب بود کــه پس از نمایــش کلیپی از 
فعالیت های اداره خدمات شهری منطقه درباره ضرورت 
همکاری نماینده های شــورای اجتماعــی محلات در 
اقدامات مربوط به آماده ســازی محله در ورود به فصل 
سرما و مواجهه با بارش های زمستانی، خاطرنشان کرد: 
کلیپی که از فعالیت های اداره خدمات شهری در زمستان 
به نمایش گذاشــته شــد، مشــخص می کند که اعضای 
شــورای اجتماعی محلــه به عنــوان نماینده های مردم 
می تواننــد به عنوان بازویی توانمند در جذب مشــارکت 
شــهروندان محلــه در مواجهه با بارش های زمســتانی 

اقدام کنند.

در محـــله

آی خبــــر

در شورای اجتماعی محله احمدآباد مطرح شد

محله اى دوست داشتنى تر براى اهالى بسازيم

حسین زاده

زمانی- اولین دوره برنامه «باهم بخوانیم» به همت اعضای شورای اجتماعی محله کلاهدوز در خانه کودک 
و شاهنامه برگزار شد.

به گزارش شــهرآرامحله، در این برنامه پس از بیان داستان هایی از شاهنامه و همچنین اجرای صنم علی نیا، 
کودک شاهنامه خوان، به ۳زبان انگلیسی، فارسی و ترکی آذربایجانی، رئیس اداره فرهنگی اجتماعی شهرداری 
منطقه درباره برگزاری آن اظهار کرد: برنامه «باهم بخوانیم» در راســتای ترویج فرهنگ کتاب خوانی در نظر 

گرفته شده است و به همت اعضای شورای اجتماعی محله کلاهدوز در این محله برگزار می شود.
منظر قالیباف افزود: اولین دوره این برنامه با آموزش مفاهیم اخلاقی شاهنامه ویژه کودکان ۷ تا ۱۲سال برگزار 
شد که در این راستا ۲داستان زال و سیمرغ و هفت خوان رستم برای کودکان بیان شد. دوره های بعدی نیز برای 
سنین بالاتر برگزار خواهد شد. در این دوره کتاب هایی با مضمون داستان های شاهنامه توسط دانش آموزان 

یکی از مدارس خوانده شد، سپس همان داستان ها برای آن ها در این مکان اجرا شد.
وی خاطرنشــان کرد: چند سالی است که به موضوع نقالی و شــاهنامه خوانی در مشهد توجه می شود و این 
گاهی است و باید پذیرفت که هرچه  موضوع نشان می دهد که مردم اهمیت آن را درک کرده اند. تاریخ برای آ

بیشتر ادبیات کهن خوانده شود، زندگی بهتری خواهیم داشت.
قالیباف ادامه داد: علاقه به کتاب در کودکان باید قبل از مدرســه شکل گیرد و والدین باید قبل از فرزندآوری 
به تربیت فرزندشان فکر کنند. بحث مقوله آشتی با کتاب باید از خانواده شروع شود، سپس مدرسه گام های 
بعــدی را بردارد. اختصاص زنگ کتاب در مدرســه و خواندن متون ادبیات کهن به زبان ســاده و همچنین 

شاهنامه خوانی می تواند در این راه تأثیرگذار باشد.

اولین نشست تخصصی دبیران هنر خراسان رضوی در کانون فرهنگی تربیتی رشد برگزار شد.
به گزارش شهرآرامحله، مدیر کانون فرهنگی تربیتی رشد درباره برگزاری این برنامه اظهار کرد: با توجه به اینکه 
کتاب های آموزش هنر متوسطه سطح اول تغییر کرده است و آموزش وپرورش نیز در سند تحول بنیادین نگرش 

جدیدی به هنر دارد و به تربیت در حوزه هنر می پردازد، آموزش مربیان هنر در دستورکار قرار گرفته است.
خلاقی افزود: در این برنامه مدرسان برتر رشته هنر از نواحی و شهرستان های مختلف استان در کارگاه های 
عملی و تخصصی شــرکت کردند تا پس از یادگیری، آن آموزش ها را به دیگــران انتقال دهند. کارگاه  ها در 
بخش های تصویرسازی، نقاشی خط(هنر مدرن)، گره چینی(هنر سنتی)، پاپیه ماشه و هنرهای آوایی برگزار 

شد و هم زمان با آن، نمایشگاه آثار استادان رشته هنر نیز در کانون به نمایش گذاشته شد.
وی یادآور شد: از آنجا که در شهرستان ها و نواحی آموزش وپرورش خراسان رضوی با کمبود معلم هنر روبه رو 

هستیم و از طرف دیگر دانش آموزان نیز به آموزش هنر نیاز دارند، برگزاری این دوره ها تأثیرگذار خواهد بود.

اجراى «باهم بخوانيم» براى كودكان اجراى «باهم بخوانيم» براى كودكان 

آموزش دبيران هنر در كانون رشد
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مردمک

این چند نفر 
نماینده کانون  
هم رکابان شهری 
شدند
آن ها به میدان 
احمدآباد 
آمده اند که 
بگویند؛شهروندان! 
مردیم از آلودگی  
تیغ اگزوز 
خودروهایتان 
را بر لایه ازون 
آسمانمان غلاف 
کنید

 به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه، فرمانده 
پایگاه بسیج شهید صادقی شــهرداری منطقه یک در 
این دیدار اظهار کرد: خانواده معظم شهدا، پاسداران 
واقعی اسلام، انقلاب و منبع تولید فرهنگ ایثار هستند و 
از این رو یاد شهیدان همیشــه باید در فضای جامعه زنده 
بماند تا زمینه ا ی برای آشــنایی بهتر نسلی که دوران دفاع 

مقدس و انقلاب را ندیده اند، فراهم شود.
حســین  بنایی منش ادامه داد: طبق فرمــوده رهبر معظم 
انقلاب، مرزبانان و شــهدای مرزی ما مظلوم هستند. ما 
امنیت امروز کشــور را مدیون شــهدا و مرزبانانی هستیم 
که در سخت ترین شــرایط در حال حفاظت و حراست از 

مرزهای میهن اسلامی هستند.
کید به زنده نگه داشــتن یاد شهیدان  در این دیدار ضمن تأ
و تکریــم خانواده  های شــهیدان، از خانواده این شــهید 
بزرگوار که در سال۷۱ در درگیری مرزی به شهادت رسید، 

تقدیر شد.

به گزارش روابط عمومی اداره آموزش وپرورش ناحیه۴ 
مشهد، مســابقات فوتســال دوره اول متوسطه ناحیه۴ 
با حضور مدیریت و معاونت  پرورشــی و تربیت بدنی 
ناحیه برگزار شــد؛ ضمــن اینکه از مهنــدس مروج، خیر 
نیک اندیش، تقدیر شد. این مسابقات با برتری تیم مدرسه 
شهید هاشمی نژاد از منطقه یک پایان یافت. مدارس کمیل 
و آیت ا... سعیدی نیز به ترتیب مقام های دوم و سوم را کسب 
کردند.همچنین مســابقات تنیس روی میز مقطع متوسطه 
دوم ناحیه۴ با حضور ۱۵تیم شــرکت کننده برگزار شد. در 
پایان مســابقات انفرادی نوید و نیما غفاری از دبیرســتان 
شــاهد یادگاران امام خمینی(ره) به مقام اول و دوم دست 
یافتند. محمدرضا طالب خواه از هنرستان شهید برونسی و 
فیاضی از دبیرستان آیت ا.. سعیدی نیز توانستند مقام سوم 

را به طور مشترک کسب کنند.
 علاوه بر این، آموزشگاه شــاهد یادگاران امام خمینی(ره) 

مقام اول را کسب کرد.

ری منطقـه،  بط عمومـی شـهردا بـه گـزارش روا
حمیدرضـا معلـم بـا اعـلام ایـن خبـر، اظهـار کرد: 
عملیـات بهسـازی و روکـش آسـفالت برخـی از 
معابـر منطقـه بـا هـدف افزایش رفـاه حال شـهروندان و 
مناسب سـازی محیـط شـهری اجـرا می شـود. در ایـن 
راسـتا روکش آسـفالت ۱۵هزار مترمربـع از معابر بولوار 
رضا، حدفاصـل تقاطـع بعثت تا کوهسـنگی، بـا اعتبار 

۳میلیـارد و ۸۵۰میلیـون ریـال انجـام شـد.
کیـد بـر سـامان دهی وضعیـت معابـر منطقـه،  وی بـا تأ
گفـت: عملیـات روکـش آسـفالت در زیباسـازی منظر 
شـهری و همچنیـن رفت وآمـد شـهروندان تأثیرگـذار 
اسـت و بـه همیـن دلیـل مسـئولان شـهرداری نیـز به آن 
توجـه دارنـد و همـواره تـلاش می کننـد تـا با شناسـایی 
نیازهـای شـهروندان و برنامه ریـزی بموقـع و صحیـح 
بـرای رفـع مشـکلات آن هـا، احسـاس رضایـت و رفـاه 

آنـان را افزایـش دهنـد.

رئیس اداره عمران، ترافیک و حمل ونقل شهرداری منطقه یک 
از روکش آسفالت ۱۵هزار مترمربع از معابر بولوار رضا با 

اعتبار ۳میلیارد و ۸۵۰میلیون ریال خبر داد.

فرمانده و شورای معاونان پایگاه بسیج شهید صادقی با 
خانواده شهید بسیجی، ابوالفضل منیری آبکوه، دیدار 

کردند.

مسابقات فوتسـال دوره متوسطه اول و تنیس 
روی میز مقطع متوسـطه دوم ناحیه۴ آموزش و 

پرورش برگزار شد.

برگزارى مسابقات فوتسال و تنيس ناحيه4ديدار با خانواده شهيد ابوالفضل منيرى آبكوهآسفالت 15هزار مترمربع از معابر بولوار رضا

حفارى پياده رو

و  بین کفایی ۱۲  در خیابان بهشت  اميرخانى: 
حفاری  حال  در  مالک   ،۷۸ پلاک  ۱۴مقابل 
لطفا  است،  میله  تعدادی  نصب  برای  پیاده رو 

رسیدگی کنید.

پیگیری  و  صادر  لازم  اخطار   :137 جوابيه 
خواهد شد.

آتش زدن برگ در كال

آتش زدن  به  شهرداری  عوامل  رجب زاده: 
خیام  در  کال  داخل  برگ  و  شاخ  و  پسماندها 
جنوبی، نبش خیام جنوبی۲۷ اقدام کرده اند و به 
همین دلیل دود زیادی در محل ایجاد شده است. 

خواهشمندم برای رفع مشکل اقدام کنید.

کار   ... و  برگ  زدن  137:آتش  جوابيه 
پاکبانان  طرف  واز  است  بوده  کارتن خواب ها 

خاموش شد.

این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

عطار

سدمعبر

در خیابان راهنمایی ۷، مالک ساخت  فهيمى: 
و ساز با قراردادن مصالح مانند میل گرد و ... در 

پیاده رو سدمعبر کرده است.

جوابيه 137: واحد جلوگیری و رفع سدمعبر برای 
جمع آوری مصالح، اخطاریه لازم را صادر کرد.


